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Каранёвая	 літара	 �	 ў	 словах	 з	 прыстаўкай	 на	 галосны	
слу	жыць	 для	 абазначэння	 на	 пісьме	 двух	 гукаў	—	 <й>	 і	 <J>.	
Вы	маўляем:	 за<йі>кацца, за<йі>скрыцца,	 аб<йі>нець�	 Пішам:	
за�кацца, за�скрыцца, абh�нець�

У	 словах	 	з	 	прыстаўкай	 	на	 	зычны	 	каранёвая	 	літара	 � 
выкарыстоўваецца	 для	 абазначэння	 гука	 <ы>.	 Вымаўляем:	
між<ы>нстытуцкі, звыш<ы>дÓйны, контр<ы>гра.	 Пішам:	
між�н стытуцкі, звыш�дÓйны, контр�гра.	

110. ¤аÌіÕыÓÂ сÈовы
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары.

Спад..лба,	 за..канне,	 раз..граць,	 супер..нтэлект,	 пера..сці,	
пра..нфармаваць,	 па..менна,	 між..нстытуцкі,	 за..нтрыгаваць,	
контр..дэя,	ад..маць,	пра..люстраваць,	пры..сці.	

¤ Áвума сÈовамі  	на выбар
 сÇÈаÁзіÓÂ сÈовазÈучÚнні.

 111. ВыÇанаÆÓÂ ÏÚсÏавуÛ рабоÏу Ìа ÏÚмÂ �ПраваÌіс  і, й, ы ÌасÈÜ Ìры�
сÏаваÇ�. 

§ 18. Утварэнне слоў. Утваральная аснова  
(азнаямленне)

112. ПрачыÏаÆÓÂ вÂрÕ. §аму �н аÁрасаваны  

Ці бачылі вы?
­і	бачылі	вы,	 А	там	жа	такая
пэўна,	бачылі	вы	 высокая	брама*�
прасторныс	ды	ціхі	 Не	бачылі	нават
праспект	�аравы 	 прыпынку	�рыбнога...
Не	бачылі,	кажаце,	 Тады	зразумела:
нават	не	чулі 	 вы	страцілі	многа.
А	плошчу	�ярозак		 Мы	ў	лес	у	нядзелюф

хоць	не	прамінулі 	 хадзілі	ўсім	класам.
Пра	плошчу	�ярозак	 ¯када	мне,	што	вас
не	чулі	таксама сн не	было	з	намі	разам.
                                                               В� �уковіÍ�

Каранёвая літара � ў словах з прыстаўкай на галосны
служыць для абазначэння на пісьме двух гукаў — <й> і <J>.
Вымаўляем: за<йі>кацца, за<йі>скрыцца, аб<йі>нець� Пішам:
за�кацца, за�скрыцца, абh�нець�

У словах з прыстаўкай на зычны каранёвая літара �
выкарыстоўваецца для абазначэння гука <ы>. Вымаўляем:
між<ы>нстытуцкі, звыш<ы>дÓйны, контр<ы>гра. Пішам:
між�нстытуцкі, звыш�дÓйны, контр�гра.

Правообладатель Национальный институт образования

http://e-vedy.adu.by/mod/quiz/view.php?id=29185
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Пара�наÆÓÂ Ìары сÈо�� бор  — баравы, бяроз а — бярозка, грыб  v 
грыбны. ´ым Üны аÁроз ніваÛÓÓа 

	­асÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ сÈо� з вÜÈіÇаÆ ÈіÏары. 

Словаўтварэнне	—	гэта	працэс	утварэння	новых	слоў.	
Словы,	 якія	 ўтварыліся	 ад	 іншых,	называюцца	вытвор-

нымі.	Значэнне	вытворных	слоў	можна	растлумачыць	шля­
хам	 падбору	 аднакаранёвых:	 баравы —	 той,	 які	 адносіцца	
да	 бору,	 бярозка	—	малая	 бяроза,	 грыбны	—	 той,	 дзе	многа	
грыбоў.	 Вытворныя	 словы,	 акрамя	 кораня,	 у	 аснове	 маюць	

іншыя	марфемы:	баравы,	бярозка,	грыбны.

113. ПрачыÏаÆÓÂ сÇораÀаворÇу. 

Спеюць	суніцы	раней	за	чарніцы,	а	самі	чарніцы	—	раней	за	
брусніцы	(А� Клышка)�

ВызначÓÂ
 ÜÇоÂ з выÁзÂÈÂныÒ сÈо� зqÜ�ÈÜÂÓÓа выÏворным. �бÀрунÏуÆÓÂ 
сваÛ ÁумÇу. ¤аÌіÕыÓÂ выÁзÂÈÂныÜ сÈовы. �базначÓÂ асновы  і марфÂмы.

�вярÄ�це ўвагÊ�
Усе	вытворныя	словы	маюць	утваральную	аснову.
Утваральная аснова	—	гэта	слова	(шумець o зашумець)	ці	ас­

нова	(Íорн(ы) o Íарніцы),	што	паслужылі	для	ўтварэння	слова.
Каб	вызначыць	утваральную	аснову,	трэба	вытворнае	слова	

і	слова,	ад	якога	яно	ўтварылася,	запісаць	у	пачатковай	форме:	

Íарніцы ← Íорн(ы), прамінуць ← мінуць.	Утваральную	аснову	
шукаюць	не	ў	самім	вытворным	слове,	а	ў	тым,	ад	якога	яно	

ўтварылася:	маліннік ← малін(ы), бярозка ← бяроз(а)�
Утваральная	аснова	графічна	абазначаецца	прамой	лініяй.

114. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ.  ПаÁбÜрыÓÂ  Áа  ÜÀо  заÀаÈоваÇ  у  аÁÌавÂÁнасÓі 
з ÏÚмаÆ.

�аўным­даўно	людзі	даведаліся	пра	дзівосныя	скарбы	ле	саві­
кас	і	вырашылі	імі	завалодаць.	У	пошуках	незлічоных	багаццяў		

ÄезÂ�Îо́Äы

Правообладатель Национальный институт образования



��

яны	 перакапалі	 ўсе	 лясы	 і	 пушчы.	 Не	 ста­
ла	 куды	 прытуліцца	 беднаму	 лесавіку.	 Па­
шкадаваў	яго	кусцік	чарнічніку.

�н	 ..хаваў	 л..снога	 ўладара	 і	 яго	 скар	бы	
пад	сваімі	галінкамі.	З	таго	часу	леса	вік	апя­
куе	чарніцы	ра..сяляе	іх	па	л..сах.

Чарніцы	вартыя	такой	пашаны.сн	¶ны	смачныя	і	карысныя	
для	здароўяф (Паводле У� µгоўдзіка)�

ВыÌіÕыÓÂ з  ÏÚÇсÏу сÈова
 аÁнаÇаран�ваÂ Áа сÈова чарніцы.  Графічна 
абазначÓÂ аснову сÈова  і вызначÓÂ �ÏвараÈьнуÛ аснову. 

®ÌіÕыÓÂ ÁруÀі абзаÓ
 усÏа�ÈÜÛчы ÌраÌуÕчаныÜ ÈіÏары і знаÇі ÌрыÌынÇу.
 ­азÀÈÂÁзьÓÂ іÈÛсÏраÓыÛ �. £ыÃыÓы. ¼Ç выÀÈÜÁаÂ ÈÂсавіÇ  µÏо вы Ìра 

ÜÀо вÂÁаÂÓÂ  ПÂраÇаÃыÓÂ ÈÂÀÂнÁу
 выÇарысÏо�ваÛчы аÌорныÜ сÈовы.

�вярÄ�це ўвагÊ�
Пры	вызначэнні	ўтваральнай	асновы	трэба	шукаць	не	любое	

аднакаранёвае	слова,	а	найбольш	tроднае|,	найбольш	блізкае	
па	 значэнні	 да	 вытворнага.	 Назоўнік	 ÍарніÍнік	 мае	 значэн­
не	 ‘кусцікі,	 на	 якіх	 растуць	 Íарніцы’,	 а	 значэнне	 назоўніка	
Íарніцы	тлумачыцца	праз	прыметнік	Íорны	—	‘Íорныя ягады’.	

Утваральную	аснову	для	назоўніка	ÍарніÍнік  шукаем	у	слове	

Íарніц(ы),	 а	для	назоўніка	Íарніцы	—	у	слове	Íорн(ы).	Памя­
та	ем,	 што	 пры	 словаўтварэнні	 можа	 адбывацца	 чаргаванне	
гукаў:	Íарніцы o ÍарніÎнік (<ц>	��	<ч>).

115. µÈÜÒам  ÌаÁбору  роÁнасныÒ  сÈо�  расÇаÃыÓÂ  Ìра  асабÈівасÓі 
ÌрафÂсіÆ. Пісьмова ÁаÇаÃыÓÂ
 ÕÏо назо�ніÇі �Ïвораны аÁ сÈо� у ÁуÃÇаÒ.

У	з	о	р:	наладзі(ць) � Íык o наладÍык.

�аглядчык	 (даглядаць),	 перакладчыкф	 (перакладаць),	 пера­
пісчык	(перапісваць),	разносчык	(разносіць),	рэзчыкф	(рэзаць).

ПрывÜÁзіÓÂ �ÈасныÜ ÌрыÇÈаÁы назва� асоб Ìа ÌрафÂсіі Óі роÁу занÜÏ�
Çа�. ªазавіÓÂ �ÏвараÈьныÜ асновы ÁÈÜ  іÒ.

	�бÀрунÏуÆÓÂ наÌісаннÂ выÁзÂÈÂныÒ сÈо�.

Dма́ÎÄы <шн>

Правообладатель Национальный институт образования
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Новыя	словы	ўтварыліся	і	працягваюць	утварацца	на	аснове	
вядомых	нам	лексічных	адзінак	па	пэўных	правілах	і	мадэлях.	
Напрыклад,	па	мадэлі	tназоўнік	�	 суфікс	 �ÎаÄ�Ä� o	на	зоўнік		
са	 значэннем	 ‘асоба	 паводле	месца	жыхарства’|	 ўтварыліся	

словы	мінÎаÄ�Ä, гамяльÎаÄ�Ä, віцябÎаÄ�Ä;	па	мадэлі	tпрыстаў­
ка	за	�	дзеяслоў	o	дзеяслоў	са	значэннем	‘пачаць	дзеянне’|	
ўтварыліся	словы	засмяяцца, закрыÍаць, закаркаць�

116. °ÜвіÓÂ
 ÕÏо вы з маÏуÈÜÆ ÌÂчаÓÂ ÌіроÀ. ¼Ç буÁзÂ называÓÓа начын�
Çа ÁÈÜ ÜÀо
 зробÈÂнаÜ з м�Áу
 маÈін
 суніÓ
 ÜбÈыÇа�
 арÚÒа�
 сÈі�  

¤аÌіÕыÓÂ �ÏвораныÜ сÈовы. Па ÜÇіÒ маÁÚÈÜÒ Üны �ÏварыÈісÜ  ВызначÓÂ 
�ÏвараÈьныÜ асновы.

¼ÇіÜ змÂны аÁбыÈісÜ � асноваÒ Ìры ÁаÈучÚнні Áа  іÒ суфіÇса� 
 ¤аÌрасіÓÂ  на  ÌачасÏунаÇ  сваіÒ  сÜбро�.  ¼ÇіÜ  сÈовы  вÂÏÈівасÓі  вы  вы�

ÇарысÏаÂÓÂ 

�вярÄ�це ўвагÊ�
Аднакаранёвыя	словы	могуць	быць	запісаны	ў	выглядзе	сло­

ва	ўтваральнага	ланцужка:	Íорн(ы) o Íарн�ц(ы) o ÍарніÍÄы.	
Словы	Íарніцы	і	ÍарніÍны маюць	розныя	ўтваральныя	асновы.

117. ПабуÁуÆÓÂ сÈова�ÏвараÈьныÜ ÈанÓуÃÇі. ¡ÈÜ  ÇоÃнаÀа выÏворнаÀа 
сÈова вызначÓÂ �ÏвараÈьнуÛ аснову.

1.	 Вадзяны,	 вада,	 вадзяністы.	 �.	 Чырванець,	 чырвоны,	 па­
чырванець.	 �.	�арт,	 жартаваць,	 жартаўнік.	 �.	 �зедф,	 прапра­
дзед,	прадзед.	�.	Саломіна,	саломінка,	салома.	�.	Сакавіты,	сок,	
сакавітасць.	 �.	 �іятланіст,	 біятлон,	 біятланістка.	 �.	 Пабяліць,	
бяліць,	белы.

	­асÏÈумачÓÂ значÚнні  сÈо� вадзяны  і вадзяністы  Ìраз ÌаÁбор аÁна�
Çаран�выÒ. ®ÇÈаÁзіÓÂ з  імі сÇазы.

 118. ВыÇанаÆÓÂ інÏÚраÇÏы�наÂ заÁаннÂ �®Èова�ÏвараÈьны ÈанÓуÃоÇ�.

Правообладатель Национальный институт образования
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§ 19. Спосабы ўтварэння слоў: прыставачны, 
суфіксальны, прыставачна-суфіксальны

119. Пры ÁаÌамозÂ ÌрысÏаваÇ уÏварыÓÂ аÁнаÇаран�выÜ сÈовы аÁ Ìра�
ÌанаваныÒ. Пары сÈо� заÌіÕыÓÂ. ПаÁÇрÚсÈіÓÂ �ÏвараÈьныÜ асновы.

 пад�  перад�
пункт	o	па..	�	пункт	 гісторыя	o	пера..	�	гісторыя
раздзел	o	 ...	 умова	—	o	 ...

 ¸ез��¸яс�  Äе��Äя�
націскны	o	бе..	�	націскны	 натуральны	o	н..	�	натуральны
пісьменны	o	 ...	 шчыры	o	 ...

 сÊ�  Êз��Êс�
а..несці	o	су	��а..несці	 кінуць	o	у..	�	кінуць
існаваць	o	 ...	 ляцець	o	 ...

¼ÇіÜ часÓіны мовы вы заÌісаÈі  ¼ÇоÂ значÚннÂ наÁаÂ ÌрысÏа�Çа сÈовам  
­асÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ ÌрысÏаваÇ.

Словы	ў	мове	ўтвараюцца	пры	дапамозе	розных	спосабаў.	
Спосаб	утварэння	слоў	пры	дапамозе	прыставак	называецца	
прыставачным.	Пры	 словаўтварэнні	 прыстаўкі	 далучаюцца	
да	 ўсяго	 слова:	 пры � горад o прыгарад,	 да � ваенны o  
o�даваенны,	ад � спяваць o адспяваць.	Усё	слова	з’яўляецца	
ўтваральнай	асновай.

 120. ПрачыÏаÆÓÂ.  ¤аÌіÕыÓÂ  ÌрыÇазÇі
  уÏвары�Õы  аÁ  сÈо�  у  ÁуÃÇаÒ 
ÁзÂÜсÈовы  з  ÌрысÏа�Çамі  пра-, с-, вы-, па-.  ПаÁ  ÜÇоÆ  ÏÚмаÆ  моÃна 
абqÜÁнаÓь ÌрыÇазÇі 

1.	�ез	навукі	і	лапця	не	(плесці).	�.	¯то (вуÍыць)	у	маладос­
ці,	таго	не	забудзеш	у	старасці.	�.	З	разумным	(гаварыць) —	на­
брацца	розуму.	�.	Чужым	розумам	не	(жыць).

¼ÇоÂ значÚннÂ наÁаÛÓь ÌрысÏа�Çі сÈовам 
	° ÜÇіÒ формаÒ уÃыÏы ÁзÂÜсÈовы � сÇазаÒ 

Правообладатель Национальный институт образования
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 121. ­азÀÈÂÁзьÓÂ маÈÛнÇі. ¼ÇіÜ  віÁы  сÌорÏу  на  іÒ  аÁÈÛсÏраваны  ¼ÇіÜ 
бÂ ÈарусÇіÜ сÌарÏсмÂны вÜÁомыÜ ва �сім свÂÓÂ 

¤аÌіÕыÓÂ Ìарамі  назвы віÁа�  сÌорÏу  і  назвы сÌарÏсмÂна�
  уÏвораныÜ 
аÁ назва� ÀÚÏыÒ віÁа� сÌорÏу. ВызначÓÂ
 ÜÇаÜ часÏÇа сÈова �ÁзÂÈьнічаÂ ва 
�ÏварÚнні сÈо�.

Утварэнне	слоў	розных	часцін	мовы	пры	дапамозе	суфікса	
называецца	суфіксальным спосабам	утварэння.	Суфікс	далуча	­	
ецца	да	асновы	слова:	ліст(	 	)	�	оÁ		o	лістоÁ,	восень (	 	)		�	сÁo		

o�восеньсÁі,	бел(ы) � е o бялець.	Пры	далучэнні	суфік	са	да	

ўтваральнай	асновы	ў	ёй	могуць	адбывацца	змены:	зямл(я) � Á o  

o�зямельÁа�

122. ПрачыÏаÆÓÂ ÏÚÇсÏ. ´аму �н ÏаÇ называÂÓÓа 

Халаднік
¬аладнік	—	 нацыянальная	 беларуская	 стра	ва.	 Назва	 па	хо­

дзіць	ад	слова	халодны.	¬аладнік	—	гэта	халодны	суп.	Звычайна	
яго	 гатуюцьф	 не	 ў	 холад,	 а	 летам,	калі	 вельмі	 горача	 і	 хочацца	
піць.	¬аладнік	мае	 прыемны	кіславаты смак.	 �эту	 страву	 про­
ста	 прыгатаваць,	 таму	 яна	 распаўсюджана	 на	 ўсёй	 тэрыторыі	
�еларусі	(Паводле інтÓрнÓт-рÓсурсаў).	

ВыÌіÕыÓÂ  аÁнаÇаран�выÜ  сÈовы  Áа  сÈова  халаднік
  размÜсÓі�Õы  іÒ 
у ÌараÁÇу �ÏварÚннÜ. ªазавіÓÂ �ÏвараÈьныÜ асновы ÁÈÜ ÇоÃнаÀа сÈова.

ВызначÓÂ
  аÁ  ÜÇіÒ  уÏвараÈьныÒ  асно�  і  Ìры  ÁаÌамозÂ  ÜÇіÒ  марфÂм 
уÏва рыÈісÜ выÁзÂÈÂныÜ сÈовы.

  §арысÏаÛчысÜ рознымі ÇрыніÓамі
 расÇаÃыÓÂ
 ÜÇ ÌрыÀаÏаваÓь ÒаÈаÁніÇ.

Правообладатель Национальный институт образования
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123. ¤аÌіÕыÓÂ ÌрымÂÏніÇі
 уÏвораныÜ аÁ ÌраÌанаваныÒ сÈо� Ìа маÁÚÈі 

без- / бяз- / бес- / бяс- �             � н. �бÀрунÏуÆÓÂ наÌісаннÂ ÌрысÏаваÇ.

¯кода,	душа,	хлеб,	дом,	імя,	шэрсць,	цана,	пілот.

¼ÇіÜ сÈовы моÃна выÇарысÏаÓь ÁÈÜ ÒараÇÏарысÏыÇі чаÈавÂÇа 

Прыставачна-суфіксальны	спосаб	утварэння	—	гэта	адна­
часовае	далучэнне	да	ўтваральнай	асновы	суфікса	і	прыстаўкі:	

лес(	 	) o Êз � лес � аÁ o ÊзлесаÁ,	край	(	 	)	o	¸яс � край � Ä o�

o ¸яскрайÄі, бел(ы) o па � бял � � o пабял�ць�	Прыстаўка	
і	суфікс	далучаюцца	да	ўтваральнай	асновы.

З	а	ў	в	а	г	а�		Не	могуць	адначасова	далучацца	да	ўтвараль­
най	асновы	дзве	прыстаўкі	ці	два	суфіксы.

124. ВызначÓÂ �ÏрÚÓÜÂ ÈіÕнÜÂ� � раÁаÒ сÈо�. �бÀрунÏуÆÓÂ своÆ выбар. 

1.	Навушнік,	наморднік,	начальнік.
�.	Прылесак,	прыгажосць,	прыгорак.
�.	Падаконнік,	падзяка,	падбародак.

­асÏÈумачÓÂ  значÚннÂ  выÁзÂÈÂныÒ  сÈо�  Ìраз  ÌаÁбор аÁнаÇаран�выÒ. 
ПаÇаÃыÓÂ
 ÜÇ Üны �ÏварыÈісÜ.

 125. ПрачыÏаÆÓÂ  ÏÚÇсÏ
  замÜнÜÛчы  сÈовы  �  ÁуÃÇаÒ  аÁнаÇаран�вымі 
ÁзÂÜсÈовамі
 уÏворанымі ÌрысÏавачна�суфіÇсаÈьным сÌосабам. Вызнач�
ÓÂ сÏыÈь  і  ÏыÌ ÏÚÇсÏу.

У	з	о	р: нов(ы) o абнавіць� 

Прыказка,	 як	 узор	 на	 кашулі­вышыванцы,	 (жывы), (бага-
ты)	выказванне.	¶на	часта	(дакладны)	з’яву,	падзею.сн	Аздобле­
ная*	прыказкай	думка	закранае	розум,	(поўны)	сэрца.	Менавіта	
агульначалавечае	ў	прыказках	розных	народаў	(блізкі)	людзей,	
вядзе	да	дружбы	(Паводле У� Калесніка)�

´аму а�Ïар Ìара�но�ваÂ ÌрыÇазÇу з узорам на ÇаÕуÈі�выÕыванÓы 
¤аÌіÕыÓÂ ÏÚÇсÏ
 расÇрываÛчы ÁуÃÇі. ­асÏÈумачÓÂ наÌісаннÂ ÇанчаÏÇа� 

ÁзÂÜсÈова�. ВызначÓÂ �  іÒ ÌрысÏа�Çі  і суфіÇсы.
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